

NTYXY

NANTONG MEDICAL COLLEGE

003434

南通医学院志



NANTONG MEDICAL COLLEGE

江苏人民出版社



南通医学院志

南通医学院志编纂委员会

江苏人民出版社

谨以

此书献给南通医学院建校九十周年

Dedicating Sincerely to the 90th Anniversary of the Founding of Nantong Medical College

前 言

南通医学院前身最早是私立南通医学专门学校,1912年3月由张謇、张謇创办,是我国最早创办的高等医学院校之一。历经沧桑,南通医学院已艰难而辉煌地走过了90年的历程。今年是学院90周年校庆,值此,编纂出版《南通医学院志》,努力真实地记录学院90年的变迁,客观地反映学院90年的发展,作为礼物献给学院90周年校庆,献给来自全国各地的校友,献给关注学院发展的海内外朋友。

院志分上、下两篇。

上篇反映四个阶段:1912-1949年,南通医学专门学校至南通学院医科,历经第一次、第二次国内革命战争、抗日战争、解放战争,先后由南通医学专门学校(1912)更名为南通医科大学(1927)、南通大学医科(1928)、南通学院医科(1930);1949-1958年,清基创业,历经全国性院系调整,先后易名公立苏北医学院(1952年医科就南通学院原址改建)、南通医学院(1956)、苏州医学院南通分部,1958年南通分部又改为南通医学院;1958-1977年,南通医学院归属江苏省管理;1978-1992年,隶属关系改为由交通部和江苏省双重领导以交通部领导为主的体制。1992年11月6日,学院举行建校80周年校庆活动,编纂出版内部交流材料《南通医学院志(1912-1992)》。

下篇主要反映1993-2001年间,南通医学院在邓小平同志关于“发展就是硬道理”的讲话精神鼓舞下所历经的发展事实。对上篇中未能反映的教学、管理等工作力求在下篇中拾遗补漏。

南通医学院在党的领导下,经过几代人的共同努力,创建成为社会主义新型的高等医学院校之一,并焕发出勃勃生机。南通医学院是国务院首批批准有硕士学位授予权的院校之一,现有硕士学位授予点8个,硕士生导师105名,2000年获国务院学位委员会授予的开展同等学力人员申请硕士学位单位和临床医学专业试点单位。设置12个系(部),61个教研室,2个研究所,1个研究中心,22个研究室。1个省(部)级重点学科,2个省(部)级重点实验室,17个院级重点学科。1个江苏省卫生厅重点学科和5个省级临床重点专科。1个研究生部,1个成人教育部,1所民办二级学院(杏林学院),6所附属医院。设置15个本、专科专业与专业方向。截至2001年12月底,在校学生5690名,其中:本专科生3777名,硕士生216名,成人教育在读生1708名。已培养毕业生10215名,其中:本专科毕业生9885名,硕士毕业生330名;另有成人教育毕业生1140名。校本部教职工684名,其中专任教师301名;高级技术职务人员125名,其中:教授(含相当技术职务)35名,副教授90名。享受政府特殊津贴专家49名;有部(省)级突出贡献中青年专家2名;各级各类学术、技术带头人培养人选59名,其中:19名被遴选为国家或部(省)级学术、技术带头人培养人选,14名被确定为省级(部)优秀青年骨干教师。共承担国家自然科学基金项目13项,国家攀登计划项目1项,省(部)级科研项目38项;有在研科研课题115项。1993-2001年有获奖科研成果56项,其中:获国家科技进步奖1项,国家教委科技进步奖2项,国家科委科技进步奖1项,国家中医药管理局中医药基础研究奖1项,部、省

级科技进步奖 22 项,南通市科技进步奖 45 项。获南通市自然科学优秀学术论文奖 35 篇,获各级社会科学类优秀成果和学术论文奖 16 项(篇)。出版专著 23 部,出版大专院校教科书 48 部。发表学术论文 1 168 篇,其中:在国外学术刊物发表 85 篇,全国性学术刊物发表 633 篇,地方性学术刊物发表 450 篇,被 SCI(《科学引文索引》)收录论文 42 篇。图书馆藏书 41.55 万册,其中:外文书刊 5.5 万册,中外文期刊 3000 多种,已建立图书馆局域网络,配有“MEDLINE 光盘文献检索”和“中文科技期刊数据库”检索系统。2001 年 9 月开通校园网。对外学术交流活跃,分别与日本、美国、英国、加拿大等国家的一些院校和科研机构建立友好合作关系,与日本德岛大学、庆应义塾大学签订友好学术交流协议书,附属医院与日本半田市立医院缔结友好医院,聘请 51 人(次)外国文教专家来院进行学术研究与交流,派出 56 人(次)的教师与科技人员分赴国外讲学、进修和留学。根据国务院高等教育体制改革的统一部署,自 2001 年 9 月起,南通医学院由隶属交通部划转江苏省人民政府管理,实行中央与地方共建,以地方为主的管理体制。目前,全院师生员工正根据《南通医学院建设和发展“十五”计划纲要》中的奋斗目标,同心协力,加快步伐,面向世界,面向未来,将在教学与人才培养、学科建设、科技创新与社会服务等方面呈现新的景象,为我国的社会主义现代化建设,为人类的教育卫生事业作出新的贡献。

南通医学院志编纂办公室

2002 年 5 月

Preface

The Private Nantong Special Medical School, the predecessor of Nantong Medical College, founded by Zhang Cha and Zhang Jian in March, 1912, is one of the earliest colleges in our country. Having gone through all kinds of hardships and difficulties, Nantong Medical College has got 90-year-old splendid history. This year is the anniversary of the founding of the college. We compile and publishes "The History of Nantong Medical College" in order to record the change and development during 90 years objectively. We present this to the anniversary ceremony, to the alumna from all over the country, to the friends who have paid close attention to the development of the college both at home and abroad.

The book is composed of two parts.

The first part consists of 4 stages:

1912-1949: From Nantong Special Medical School to Nantong Institute of Medicine. This stage experienced the First & the Second Civil Revolutionary Wars, the Anti-Japanese War, China's War of Liberation. During this period, the college changed its name many times, from Nantong Special Medical School (1912), Nantong Medical University (1927), Nantong University of Medicine (1928), to Nantong Institute of Medicine (1930).

1949-1958: This stage experienced the nationwide adjustment of colleges and departments. At that time, the college changed its name again and again, from the North Jiangsu Public Medical College (1952), Nantong Medical College (1956), Nantong Branch School of Su Zhou Medical College, to Nantong Medical College (1958).

1958-1977: During this stage, Nantong Medical College was under the jurisdiction of Jiangsu Province.

1978-1992: From 1978 to 1992, Nantong Medical College was under the jurisdiction of both Ministry of Communications and Jiangsu Province, with prior to the former.

In November 6, 1992, the college conducted the 80th anniversary activities and compiled a restricted publication—"the History of Nantong Medical College (1912-1992)".

The second part (1993-2001) records the developmental facts inspired by Deng Xiaoping's "Development is of overriding importance". What's more, teaching and administration which failed to be explained in Part One will be included in this part.

After generations' endeavor, Nantong Medical College has irradiated great vigor. The college was listed in the first group of MA program approved by the Academic Degree Committee of the State Council. The college has possessed an MA Program in 8

The history of Nantong Medical college

specialties and 105 MA supervisors. In 2000, the college became a unit for the applicants with education background equivalent to college graduates for master's degree awarded by the Academic Degree Committee of the State Council. The college is composed of 12 departments, 61 teaching & research sections, 2 research institutes, 1 research center, 22 research sections, 1 province-level key specialty, 2 province-level key lab, 17 college-level key specialties, 1 key Disciplines of Jiangsu Health Department and 5 provincial Clinical key Disciplines 1 postgraduate department, 1 adult education section, 1 second-level institute run by the local people (Xing Lin Institute), 6 affiliated hospitals, 1 Bureau-level of Jiangsu key specialty, and 5 key professional specialties. There are 15 specialties. 5690 students were at college by the end of 2001, of whom there were 3777 undergraduates, 216 graduate students, and 1708 adult educational students. 10215 students graduated from the college, of whom there were 9885 undergraduates, 330 graduates and 1697 adult educational students. The college has owned 684 teaching and administrative staff, of whom 301 are full-time teachers. There are 125 teachers with the high-ranking titles for technical personnel, of whom 35 are professors, and 90 are associate professors. The college has 49 professors being treated with special government allowance, 2 expert with outstanding contribution at Ministry-level. There are 59 professors becoming the lead in academic and technological research work, 19 of them at state-level, and 14 of them at province-level. There are 115 research topics under consideration. The college has undertaken 13 projects subsidized by the National Natural Science Foundation, 1 item of State Scaling Plan in Science and Technology, 38 research topics funded by the Province and the Ministry. From 1993 to 2001, there are 56 achievements in scientific research, 1 of which wins the State Advances Award in Science and Technology, 2 of which win the Advances Awards by the State Educational Committee, 1 of which wins the Basic Research Award on Chinese Traditional Medicine by the State Chinese Medicine Bureau, 22 of which win the Advances Award by the Province and the Ministry, 45 of which win the Advances Award by the City Government. 35 scientific papers have won Excellent Work Prize for Science by Nantong City. 16 papers and achievements for Social Sciences have won the prizes. There are 23 books and 48 college textbooks being published. 1168 academic papers have been published, 85 of which in the international journals, 633 of which in the national journals, 450 of which in the provincial journals, 42 of which included in SCI (Science Cite Index). There are 415,500 books (55,000 of which in foreign languages) and more than 3000 journals in Chinese and foreign languages in the library. The college has set up the library local network, equipped with MEDLINE Literature Reference System and Chinese Scientific Journals Database. Campus network was finished in September 2001. The college has constructed a very good relation of cooperation with the colleges and research institutes in Japan, America, England, and Canada. Agreements of academic exchange between the college and Tokushima University and Qing Yingyi Shu University in Japan have been signed. A sister hospital between the affiliated hospital and Hanta

Public Hospital in Japan has also been set up. 51 or so foreign experts have come to our college and 56 or so teachers and technicians have gone abroad for further education and giving lectures. Since September 2001, Nantong Medical College has been under the jurisdiction of both Ministry of Communications and Jiangsu Province, with prior to the latter. At the present time, the college is doing its best to make greater contributions to the medical education, to the society, to the socialist modernization, and to our country.

Nantong Medical College Compiling Office

May 2002

目 录

前言	1
----------	---

上 篇(1912-1992)

概述	1
大事记	4
第一章 教 学	58
第一节 民国时期教学	58
第二节 新中国建立后教学	60
第二章 科学研究	71
第一节 科研机构与管理	71
第二节 科研成果	72
第三章 师资队伍	85
第四章 图书馆	90
第五章 行政机构	92
第六章 学校的共产党组织	101
第一节 党组织建立与发展	101
第二节 地下党组织的活动	101
第三节 党组织及党员统计	102
第四节 党员大会和党员代表大会	104
第五节 政治思想工作	106
第七章 民主党派组织	108
第一节 民盟南通医学院支部	108
第二节 九三学社南通医学院支社	108
第三节 农工民主党南通医学院附属医院支部	109
第四节 致公党成员	109
第八章 群团组织	110
第一节 工 会	110
第二节 共青团	111
第三节 学生会	113
第四节 民 兵	114
第九章 国际学术交流	116
第一节 派出与引进	116

第二节	专家互访	117
第三节	合作开展科学研究	117
第十章	学 生	118
第一节	招 生	118
第二节	学籍管理	120
第三节	毕业生分配	125
第四节	学生爱国运动	128
第十一章	校舍与仪器设备	146
第一节	校 舍	146
第二节	仪器设备	149
第十二章	经 费	152
第十三章	附属医院	155
第一节	民国时期概况	155
第二节	新中国建立后概况	156
第十四章	第二附属医院	158
第一节	民国和日伪时期概况	158
第二节	新中国建立后概况	159

下 篇(1993-2001)

大事记	161
第一章 教 学	197
第一节 本(专)科教学	197
第二节 研究生教学	204
第三节 成人教育	208
第四节 教学改革	212
第五节 课程建设	214
第六节 电化教学	215
第七节 教材工作	216
第八节 实习基地	218
第九节 实验动物	219
第十节 实验教学管理	220
第二章 科学研究	222
第一节 自然科学研究	222
第二节 社会科学研究	235
第三节 研究所	238
第四节 重点学科	248
第五节 重点实验室	249
第六节 期 刊	251

第三章 师资队伍	253
第一节 现 状	253
第二节 师资建设	256
第三节 师资管理	261
第四章 系部概况	264
第一节 基础部	264
第二节 社会科学系	266
第三节 卫生系	267
第四节 航海医学系	269
第五节 医学系	270
第六节 2001 年新建系部	272
第五章 外事往来	274
第一节 国际合作与交流	274
第二节 出国留学与进修	276
第三节 聘请外国文教专家	281
第六章 人事保卫	284
第一节 人 事	284
第二节 保 卫	286
第七章 行政机构	288
第一节 机构设置	288
第二节 各部门职责	291
第八章 共产党组织	293
第一节 党员代表大会	293
第二节 机构设置与职责	294
第三节 党组织与党员发展	295
第四节 政治思想工作	299
第五节 干部管理	302
第六节 统战工作	303
第七节 纪检监察工作	305
第八节 党 校	306
第九节 院 报	306
第十节 处级干部	307
第九章 民主党派	308
第一节 民盟南通医学院支部和附属医院支部	309
第二节 农工民主党南通医学院支部和附属医院总支	309
第三节 九三学社南通医学院支社和附属医院支社	310
第四节 致公党成员	310
第十章 群团组织	312
第一节 工 会	312
第二节 共青团	315

第三节 关心下一代工作委员会	318
第四节 学生会	319
第十一章 图书和档案	322
第一节 图 书	322
第二节 档 案	326
第十二章 学 生	328
第一节 招 生	328
第二节 学生管理	329
第三节 毕业分配与就业	332
第十三章 后 勤	334
第一节 校园管理	334
第二节 膳食管理	334
第三节 保健工作	336
第四节 车队管理	337
第五节 校办企业	338
第六节 后勤改革	338
第十四章 财务与审计	340
第一节 财务与经费	340
第二节 审计工作	342
第十五章 校舍与仪器设备	343
第一节 校舍	343
第二节 仪器设备	344
第十六章 杏林学院	346
第一节 概况	346
第二节 教学	347
第三节 管理	348
第四节 招生与就业	350
第十七章 附属医院	351
第一节 附属医院	351
第二节 第二附属医院	358
第三节 第三附属医院	360
第四节 第四附属医院	363
第五节 附属东台医院	365
第六节 附属海安医院	366
附 录	369
一、南通医学院建立各类委员会、领导小组情况表	369
二、南通医学院调整各类委员会、领导小组成员情况表	371
三、南通医学院专任教师在全国各级学术团体任职情况表	374
四、南通医学院专任教师在全国、省(部)级学术刊物任职情况表	380

33

五、南通医学院党政干部在学术团体任职情况表	381
六、南通医学院学生学籍管理细则	383
七、南通医学院教职工被国家教委、交通部表彰情况表	390
八、南通医学院教职工被江苏省人民政府及职能部门表彰情况表	391
九、南通医学院教职工被中共南通市委、市政府表彰情况表	393
十、南通医学院大学生被表彰情况表	394
十一、南通医学院教职工被群团组织表彰情况表	396
十二、南通医学院学生团员被群团组织表彰情况表	398
十三、老同志回忆录	400
编后语	408

Table of Contents

Preface 1

Part One (1912-1992)

Introduction 1

Events 4

Chapter One Teaching 58

 1. Teaching in the Republic of China 58

 2. Teaching after Liberation 60

Chapter Two Scientific Research 71

 1. Institution and Management 71

 2. Achievements 72

Chapter Three Teachers 85

Chapter Four Library 90

Chapter Five Administration 92

Chapter Six The Communist Party at College 101

 1. Foundation and Development 101

 2. Activities of the Underground Party 101

 3. Organization and Party Members 102

 4. Meetings of All Members and Representatives 104

 5. Political Ideology 106

Chapter Seven Democratic Parties 108

 1. Min Meng Branch at College 108

 2. Jiu San Branch at College 108

 3. Nong Gong Branch at the Affiliated Hospital 109

 4. Zhi Gong Members 109

Chapter Eight Non-Party Organizations 110

 1. Labor Union 110

 2. The Communist Youth League 111

 3. Student Union 113

 4. Militia 114

Chapter Nine International Academic Exchanges 116

 1. Sending and Introducing from Abroad 116

2. Experts Exchange Visits	117
3. Research Cooperation	117
Chapter Ten Students	118
1. Admission	118
2. School Roll Management	120
3. Job Assignment on Graduation	125
4. Patriotic Campaign	128
Chapter Eleven Schoolhouse and Apparatus	146
1. School Buildings	146
2. Apparatus	149
Chapter Twelve Funds	152
Chapter Thirteen Affiliated Hospitals	155
1. In the Republic of China	155
2. After Liberation	156
Chapter Fourteen The Second Affiliated Hospital	158
1. In the Republic of China and the Anti-Japanese War	158
2. After Liberation	159

Patr Two (1993–2001)

Events	161
Chapter One Teaching	197
1. Teaching for (Undergraduates) and Professionals	197
2. Teaching for Graduate Students	204
3. Adult Education	208
4. Teaching Reform	212
5. Curriculum Design	214
6. Teaching with Electrical Audio-Visual Aids	215
7. Teaching Materials	216
8. Practice Hospitals	218
9. Experimental Animals	219
10. Experimental Teaching Arrangement	220
Chapter Two Scientific Research	222
1. Physical Science Research	222
2. Social Science Research	235
3. Research Institutes	238
4. Key Disciplines	248
5. Key Laboratory	249
6. Journals	251

Chapter Three Teachers	253
1. Present Situation	253
2. Teachers Training	256
3. Teachers Management	261
Chapter Four Faculties	264
1. Department of Basic Disciplines	264
2. Social Science Department	266
3. Health Department	267
4. Department of Navigation Medicine	269
5. Department of Medicine	270
6. Departments Founded in 2001	272
Chapter Five Foreign Affairs	274
1. International Cooperation and Exchanges	274
2. Study Abroad	276
3. Foreign Experts Engagement	281
Chapter Six Personnel and Security Work	284
1. Personnel	284
2. Public Security Bodies	286
Chapter Seven Executive Branch	288
1. Arrangement	288
2. Duties	291
Chapter Eight The Communist Party Organization	293
1. Meeting of Representatives	293
2. Organization Arrangement and Duties	294
3. Organization and Expansion	295
4. Political Ideology	299
5. Cardres Management	302
6. United Front	303
7. Disciplinary Supervising	305
8. Party School	306
9. College News-sheet	306
10. Cardres at Party Committee Level	307
Chapter Nine Democratic Parties	308
1. Min Meng Branches of the College and the Hospital	309
2. Nong Gong Branches of the College and the Hospital	309
3. Jiu San Branches of the College and the Hospital	310
4. Zhi Gong Party Members	310
Chapter Ten Non-Party Organizations	312
1. Labor Union	312
2. The Communist Youth League	315

3. Committee Concerning about the Younger Generations	318
4. Student Union	319
Chapter Eleven Books and Files	322
1. Books	322
2. Files	326
Chapter Twelve Students	328
1. Admission	328
2. Students Supervising	329
3. Job Assignment on Graduation	332
Chapter Thirteen Rear Service	334
1. Campus Management	334
2. Food Management	334
3. Vehicles Management	336
4. Health Care	337
5. College-run Workshop	338
6. Rear Service Reform	338
Chapter Fourteen Finance and Audit	340
1. Financial Affairs	340
2. Audit	342
Chapter Fifteen Schoolhouse and Apparatus	343
Chapter Sixteen Xing Lin Institute	346
Chapter Seventeen Affiliated Hospitals	351
1. The Affiliated Hospital	351
2. The Second Affiliated Hospital	358
3. The Third Affiliated Hospital	360
4. The Fourth Affiliated Hospital	363
5. Affiliated Hospital in Dong Tai	365
6. Affiliated Hospital in Hai An	366
Appendices	369
1. The Table of the Committees and the Leading Group Members	369
2. The Table of Adjusted committees and the Leading Group Members	371
3. The Table of Position-holding of Full-time Teachers in the Academic Societies of China	374
4. The Table of Position-holding of Teachers in the Academic Journals	380
5. The Table of Position-holding by CP Cadres in the Academic Societies	381
6. The Rules of Nan Tong Medical College Students Admission Management	383